
Témoignages

En termes de cannes à sucre récoltées, la campagne
sucrière 2023 atteint de nouveau un bas niveau histo-
rique : 1 ,430 millions de tonnes. Cela représente à
peine plus que 2022. L’an dernier, la sécheresse et
l’explosion du prix des intrants avaient expliqué le
résultat catastrophique. Cette année, la campagne dé-
buta avec plusieurs semaines de retard en raison de
travaux dans une centrale thermique alimentant en
vapeur une usine sucrière. Les aides de l’État prévues
dans la Convention canne signée l’an dernier par tous
les syndicats ont permis d’amortir le choc. Ces aides
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ont été grandement absorbées par l’inflation.

Le maintien de la production à ce niveau plancher
résulte donc aussi de causes structurelles. Tout
d’abord, c’est le problème des prix. Les planteurs uti-
lisent des intrants comme les engrais. Suite à la
conjoncture internationale, les prix des engrais ont
considérablement augmenté. La trésorerie manque,
les factures s’accumulent, l’irrigation est réduite, les
rendements baissent et les revenus aussi.
Les canniers font également état d’un manque de
main d’oeuvre. La moyenne d’âge des coupeurs aug-
mente chaque année. Des contrôles de l’administra-
tion visaient également à décourager ceux qui
voulaient compléter un minima social par des jour-
nées de travail informel. L’inflation touche tous les
travailleurs, elle a des répercussions aussi dans l’agri-
culture avec pour conséquence une trésorerie très
tendue. Une mesure d’urgence a été mise en œuvre
pour faire face à l’accélération des problèmes : verser
de manière anticipée la recette bagasse énergie calcu-
lée en fonction du poids des cannes à sucre livrées.

Face à ce phénomène structurel, Albioma, producteur
d’électricité et fournisseur de l’énergie des sucreries,
s’organise. La société a récemment annoncé avoir fait
des acquisitions en Australie. La perspective est d’y
exploiter des forêts pour couper chaque année
300 000 tonnes d’arbres à terme. D’ores et déjà, ce
sont 70 000 tonnes de cette biomasse d’Australie
qu’Albioma peut importer annuellement pour alimen-
ter les centrales thermiques de Bois-Rouge et du Gol.
Cette biomasse importée remplace le charbon dont
l’utilisation doit diminuer pour lutter contre le chan-
gement climatique. Pour Albioma, ces importations
d’Australie sont une diversification des approvision-
nements. En effet, au moment de cette annonce, ce
sont des pellets de bois importés d’Amérique du
Nord qui constituent le substitut au charbon pour les
centrales Albioma de Bois-Rouge et du Gol.

Pendant la campagne sucrière, ces deux centrales uti-
lisent également la bagasse de la canne à sucre
comme source primaire d’énergie. Mais avec une ré-
colte de 1 ,430 million de tonne, ce sont environ 850
000 tonnes de bagasse qui ont été produites. Albioma
pense que l’intérêt est d’investir en Australie.
Conséquences : les centrales Albioma seront moins
dépendantes de la production locale de biomasse.
Les approvisionnements d’Australie correspondent
en effet à l’écart entre la production de bagasse en
2023 et celle d’une campagne sucrière récoltant 1 ,8
million de tonnes de cannes, ce qui était la norme
voici une dizaine d’années.

Retrouver un niveau de production de 1 ,7 million de
tonnes de cannes à sucre récoltées lors d’une cam-
pagne sucrière d’ici 2027 : tel est l’objectif principal
de l’État qui s’est fortement impliqué financièrement
dans la Convention canne.
Pour leur part, les professionnels s’organisent égale-
ment. Les représentants des planteurs et de l’indus-
triel Tereos ont voté un plan de relance de la
production de canne à sucre. C’était le 5 octobre lors
du CPCS. L’interprofession a négocié avec les
banques une ligne de crédit comprise entre 16 et 23
millions d’euros pour accompagner les planteurs
dans la préparation de la campagne sucrière 2024.
Face à la crise, planteurs et industriels se sont enten-
dus sur l’essentiel : trouver des moyens pour que les
planteurs puissent produire dans de meilleures
conditions. L’augmentation de la production de canne
à sucre n’aura pas seulement des répercussions pour
environ 2500 livreurs de cannes et Tereos, proprié-
taire des outils de transformation. Elle permettra no-
tamment à La Réunion d’augmenter la matière
première de biomasse locale pour produire de
l’électricité.



Di sak na pou di

Mézami mi panss zot i koné dann
program parti kominiss rényoné néna in
bonpé poin. Ni sava pa anparl toussala
zordi, mé ni vé anparl in poin inportan
pars sa i angaj noute l’avnir é so poin-la
sé lotonomi alimantèr — i di ossi le
lotosifizanss alimantèr. Dopi dé zané é
dé zané, la vi internassyonal kissoi la
guèr, kissoi la maladi, kissoi ankor la
kriz agrikol, lo dérègloman klimatik, i
komande anou pou trape noute
lotonomi alimantèr si nou lé
moindreman in pé rézonab...

Mé i diré dann toussa bann kriz ni
travèrs dopi dé zané, ni rofiz alé pli loin
dann noute roflékssion-pa nou, parti
kominiss, mé lé z’ote, sak la roflékssion
la fine tonb an pane, bann léspri kourte,
sak lé dann lo déni. Sak i di ni pé konte
dsi La Franss l’èr La Franss mèm i di
anou konte dsi noute souvrènté
alimantèr. An fète li di, mé li pass son
tan pass anou zanbèk pou anpèsh anou
prann noute résponsabilité par raporte
noute nouritir pou l’avnir.

Mézami néna kék somenn Dev
Virashawmy lé mor é avan mor li la koz
avèk in bonpé pèrsonalité son péi é
dann sak li di bien sir néna k’i fo done
son plass lo kréol maurisien, mé néna
son rokomandassion k’i di bann moune
son péi : « Plante in pyé fouyapin dann

zot kour, sa va anpèsh azot mor d’fain ».
Sak lé vré pou Maurice, pou bannzil
komor, lé vré pou La Rényon é nou ossi
v’ariv lo zour nou v’alé dormi noute
boujaron vide.

Mé par l’fète kossa i ariv zordi ? i ariv ké
bann konpagni maritime lé ataké par
bann mouvman d’rézistanss — dann la
mèr rouj i zoti désside toudinkou arète
sirkil par la mèr rouz épi kontourn l’afrik
par lo kap bonne éspéranss ; alé oir
néna 73 % noute bann marshandiz i
sorte l’Érop. Zot i konpran bien kèl sar la
shèrté d’vi pou nou, kèl sar la rarté bann
produi alimantèr é bien antandi nou lé
pa paré pou lo nouvo kriz i sava tonb dsi
nou.

Méssyé l’préfé, wi sava dann bann
manifèstassion kiltirèl La Rényon, mi
bate la min pou ou. Sa i ède aou
konprann noute péi, mi doute pa. Mé si
wi gingn éssèye konprann dann kèl ka ni
lé par rapor noute souvrènté alimantèr.
Sèye konprann bann rényoné. Zot zot i
konpran bann sistyassion konmsa é zot i
koné lé zannui i atann azot é la pa bann
rényon ofissyèl va solissyone noute
problème.

A bon antandèr, salu !



Oté
Mézami, si zot la bien ékoute lo Prézidan bann franssé, la loi i sorte voté sé in
loi konte limigrassion ilégal soidizan, mé a bien rogardé sé limigrassion légal lé
vizé é drolman ankor. Par ébzanpe kossa téi vé fé pour mé plito konte bann
zétidyan étranzé.

Si mi anparl de sa sé pars zot i koné bien bann zétidan sé bann jenn épi bann
jenn-la va rotourn dann zot péi pou okipe bann post inportan kissoi dann
lékonomi, kissoi dann la kiltir, kissoi dann la politik, sansa d’ote séktèr
inportan-avèk lo bon souvnir zot nora amass dann tan zot zénèss dan La Franss.

Mézami la zénèss, sa sé in pèryode éssanssyèl dann la vi l’ moune. La zénèss
passé an Fanss-la va akonpagn bann moune-la dann toute zot vi ; in
gouvèrnman bien inspiré nora fé in sézour d’rèv pou bann zétidyan é lé pa
ditou sak gouvèrnman téi vé fé… an kontrèr :

Téi vé fé pèye banna konm in kossion pou vni fé zot zétide, évite done azot lo
soin gratuite, évite donn azot bann zavantaz sossyo. Dizon té i vé fé in séraz de
viss tèl fasson k’i dékouraz azot alé fé zot zétide dann La Franss. Assé pou fé oir
azot La Franss sou in mové zour é akiz aèl pars la gate zot zénèss. Mé
gouvèrnman i kass pa la tète pou sa vi k’li angazé dann in zé d’pongn avèk lo
fron nassyonal Marine Lepen.

Biensir, la pa sak bann radio épi bann télé ofissyèl va di piské zot lé solman
okipé donn in bon limaz gouvèrnman Macron. Mé kan wi krash anlèr, sa i
rotonb dsi oute boute lo né é zot va oir sé sak’varivé.

A bon antandèr, salu !




